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With reference to your memorandum 5/22/73 instructing an analysis
of captioned allegations, I have assigned Inspector's Aide Garry Q. Watt to do
preliminary spadework and will call back an Inspector today from the Los Angeles
inspection to work on this project, Mr, Mintz has advised that he personally
will participate in it on behalf of the Office of Legal Counsel,

You will recall that one of the publicized allegations (specifics not
available to me at the moment) was possible perjury on the part of Mr. Gray
in connection with his confirmation hearings. Consideration will be given to
a review of that testimony by Charles A, Nuzum, who is the supervisor in the
General Investigative Division thoroughly knowledgeable with respect to the entire
Watergate investigation,
’

Attached hereto is Bates' memorandum of 6/22/72 constituting a running
log of events up to 7/6/72, which was returned to the Bureau by Assistant
Attorney General Petersen 5/11/73. It is here noted that this memorandum first came
to the attention of the Accounting and Fraud Section in the General Investigative
Division on February 23, 1973, when Mr, Bates, SAC, San Francisco, came to
Washington together with SAC Kunkel of St, Louis to have a briefing session with
Mr, Gray prior to the opening of his confirmation hearings. Apparently Mr. Bates
had retdined this memorandum in his personal possession and I am informed that
that original*®rought in by Mr, Bates has now been made a part of the Bureau file,

B. MEMORANDUM OF PERTINENT EVENTS AT INITIAL STAGES OF
CASE BY FORMER ASSISTANT DIRECTOR BATES AND QUESTIONS
RELATIVE THERETO POSED BY MR, EARDLEY

iy : .
.80 ‘Based. primarily upon a review of the Bates éiz,"lz memorandum, Mr,
Eardley as pbsed the following questions |ENCLO
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'Memb-for Mr. Felt ( C)
Re: Watergate

1. Following FBI information concerning the break-in at Watergate
was the Federal Government's interest due to the apparent violation of the I0C

Act?

2, When did the Bureau learn of the break-in?

3. What steps were taken within the first 24 hours to determine criminal
Liability ?

4, When was the involvement of Hunt and Liddy discovered by the Bureau?

4a. When was their connection with the White House and CREP
discovered by the Bureau?

5, When was this information communicated to the Attorney General?
To the Acting Director of the FBI?

6. Did you receive any special instructions from either Justice or the
Acting Director as a result of this development?

7. Was the investigation impeded in any way by instructions from either
Justice or the Acting Director ? If so, give full details.

8. Did any senior officer in the Bureau in a position of responsibility
conclude that there was an effort to cover -up White House or CREP involvement
in the break-in? If so, explain,

9. The seven Watergate defendants were all under indictment by
September 1972, and until McCord wrote his letter to the Judge in March 1973,
it would appear that a cover -up had succeeded, There is widespread belief
that the Washington Post reporters did more to uncover the truth than did the
Department of Justice. What did the Department or the FBI do or fail to do
to uncover the criminal involvement of high officials in the White House and
CREP? Is there a lesson to be learned from this matter ? In other words,
if a similar operation occurred in the future would the Bureau be dependent
for success upon a gratuitous circumstance as in this case?

10. In a memorandum dated June 22, 1972, prepared by C. W. Bates,
presumably for the assistance of Mr, Gray, there is a recitation of fact referring
to developments in the Watergate investigation, In this connection:

a, What was the purpose of the memorandum ?

b. Why, if known, did Mr, Gray on June 21 and again on June 22
order that information developed to that date be withheld from the White

-2- CONTINUED - OVER
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‘Memo for Mr, Felt
Re: Watergate

House and the Justice Department; and why were interviews with the
White House employees held up? (Page 1, paragraphs 2,4 of Bates'
memorandum, )

c. In the afternoon of June 23, 1972, Gray informed Bates
of his conversation with the Deputy Director of CIA, (Page 2, paragraph
4 of Bates' memorandum.) What was the information passed on to
Bates by Gray?

d. What happened in that conversation which impelled Bates
to advise Gray that the Bureau had no choice but to continue the
investigation? What was the alternative under discussion?

e. With regard to the Time story: (pages 2,3 of Bates' memorandum)

(1) Has anyone checked to determine whether Gray
and Mitchell were staying at the same hotel in California?

(2) Was there any direction or suggestion by Gray that the
case ought to be wrapped up in a2 hurry?

f. With respect to the meeting of Gray and the Agents on
June 24, what was the leak which had angered Gray? (Page 4, paragraph
4 of Bates' memorandum.)

g. Did the leak involve or tend to involve the White House or
CREP in the Watergate break-in?

h, Inthe summer of 1972 or later did Gray express any opinion
that someone in a higher echelon than Hunt and Liddy must have organized
the Watergate break-in?

i. Why did the FBI wait until Dean's invitation on June 26
to attempt to secure the records in Hunt's White House Office? (Page 5,
paragraph 3 of Bates' memorandum, )

j- What did Mr. Gray mean when he gave his opinion on June 27
and again on June 28 that this was possibly a "political operation'?
(Page 5, paragraph 5; page 6, paragraph 3 of Bates' memorandum, )
At this time was there a reluctance on the part of Gray to continue
the investigation, which prompted Mr. Felt and Mr, Bates to urge
an aggressive investigation?

-3- CONTINUED - OVER
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Memg, for Mr, Felt
"Re: Watergate

k. Did Gray advise any FBI personnel as to why the meeting
with the CIA had been called off ? (Page 6, paragraph 3 of Bates'
memorandum,) Was there any consideration at that time of the
possibility that efforts were being made to call off the FBI inv estigation
because the break-in was a CIA affair?

1. What was the conversation which preceded Gray's statement
that he would resign if anyone requested him to hold up the FBI
investigation? (Page 6, paragraph 3 of Bates' memorandum, )

m, Did Mr. Gray express any reluctance at developing White
House involvement through John Dean? Was there any discussion con -
cerning the possibility of John Dean being himself implicated ?

n. Why was the interview of Chenow held up? (Page 6,
paragraph 6 of Bates' memorandum, )

o. The eight leads (attachment 1) relate to McCord's activities,
Were there no leads arising from the fact that Mr, Hunt had had an
office at the White House?

p. What did Gray advise Felt which led to the delay in
inved igating Ogarrio and Dahlberg? (Page 7, paragraph 1 of Bates'
memorandum. )

q. Why did both Bates and Felt feel it necessary on June 28
again to reiterate ''the absolute necessity" of a thorough FBI investigation?
(Page 7, paragraph 2 of Bates' memorandum,)

r. Didn't Gray report the result of his White House meeting
on June 28? If so, what did he say? (Page 7, paragraph 2 of Bates'
memorandum, )

s. Did Gray or any FBI personnel protest Dean's determination
to sit in on all interviews with White House people? (Page 7,
paragraph 4 of Bates' memorandum. )

t. What caused the reversal of the instructions to hold up
interviews of Chenow and Young? (Page 7, paragraphs 4 and 5 of
Bates' memorandum, )

u. If it is known, why was the interview with Dahlberg again
postponed? (Page 7, paragraph T of Bates' memorandum, )

4 - CONTINUED - OVER
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Memo for Mr. Felt ( '
‘Re: Watergate

v. What was Gray's full statement with respect to the
involvement of Dean, Colson and Ehrlichman? (Page 8, paragraph 1
of Bates' memorandum. )

w. On July 5 or at any other time did Gray or any other Bureau
official suggest that it might be possible that an effort was being made
to have the CIA accept responsibility for the break-in so that the FBI
investigation of CREP and the White House would end ?

11. Why is the memorandum dated June 22 since it refers to matters
as late as July 6?7

12. Why did this factual account stop on July 6?

PROPOSED ACTIONS TO BE TAKEN

The questions posed by Mr. Eardley can best be answered in an interview
with SAC Bates and by preparation of responses by Supervisor Nuzum in the General
Investigative Division.

My Number Two Man, Odd T. Jacobson, is currently conducting the
inspection of the Los Angeles Division, and I propose sending him to San Francisco
during the next few days to interview Bates to obtain his answers, particularly
with respect to questions 6 through 12, ' It is suggested Mr.

Felt be considering an input to responses to appropriate questions affecting his
responsibilities, particularly questions 10-j, 10-p, and 10-q. With respect to
qu¢stion 10-e, T will have the Inspector now at Los Angeles check this out
aittough I do recall a publicized statement by former Attorney General Mitchell
aftirmirg that Gray and Mitchell did stay at the same hotel but did not see each
other,

R is not being proposed that a new review now be undertaken by this
Division of the entire Watergate file and investigation conducted. This is a 30-
volume file and is under review by Mr. Eardley as well as by representatives of the
Ervin Select Subcommittee as they choose to make such review, Supervisors
Nuzum and Clynick in the General Investigative Division are thoroughly familiar
with the file as is the case Agent in the Washington Field Office who had
primary responsibility (Angelo Lano). We will draw upon their knowledge in
having responses prepared for the foregoing questions,

One general observation with respect to question 9: There are many
cases investigated by the FBI, particularly those involving highly placed
persons or otherwise of a sensitive nature, wherein known participants in a
crime or members of a conspiracy do not confess and will not respond to Agents’

-5 - CONTINUED - OVER
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questions. It is not uncommon in those cases to use the technique of Grand
Jury inquiry and immunization, Also, it is not unusual to find, as in this
case, that after some of the culprits have been convicted and face a possible
heavy sentence they are then persuaded that it may be in their interest to
reveal facts theretofore kept secret, Such circumstances are not gratuitous
but are a natural evolution within the criminal justice process,

RECOMMENDATION ;

That the proposed actions outlined above go forward,

Lm

o K

5 A AV
S - a Y A i p',\

Fpadyatoeiooet e

L Haialboen ikt dars

e
R

-
A bt

2

44

R

o b e 2R




- e e o e P e w e . E

" J‘ . OFTIOMAL MORM N0, 10 - 2010104 . 5
R -y ; {)
-’ UNITED STATES VERNMENT . . Folt
Mr. Baker
Mr. Callahan

M emomndum . Calgnn

Mr. Conrad
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Mr. Miller. ES. __

FROM L. M. WALTERS LQA Ne. Thompson

~

SUBJECT:  WATERGATE - EVENTS AT INITIAL STAGE OF CASE . Bares
j‘ﬁﬂf  WARLTER AL ORD Mr. Herington

Memorandum Walters to Felt 5/23/73 (attached) set forth a M. Bardley
list of questions posed by Mr. Eardley based on review of 6/22/72 Mrs. Hogan
memorandum prepared by former Assistant Director Charles W, Bates, Mr.
Eardley's questions have been answered by parties directly responsible or
knowledgeable of the events which prompted the questions, Set forth on the
attached letterhead memorandum are replies to each question,
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Attached for reference purposes is the 6/22/72 memorandum prepared
by Mr. Bates, loaned to AAG Petersen by Mr, Gray, and returned by

Mr. Petersen 5/11/73. 5 .
ANALYSIS OF POSSIBLE INVOLVEMENT BY L PATRIC]meL m.

This is a separate project underway by Inspection Division, General —
Investigative Division, and Office of Legal Counsel and results will be
separately reported, Mr, Gray's testimony before the Senate Judiciary
Committee is being reviewed against material in the Watergate file, (It Oﬂ\
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is noted that we do not have the Grand Jury testimony of Mr. Gray.)
RECOMMENDATION:
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Forwarding of attached letterhead memorandum to Mr. Cox.
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- Mr, Archibald Cex
» Bpecial Prosecuting Attorney

T

** Koting Director, FBI

WATERGATE - EVENTS AT INITIAL STAGE OF LCASE

Attached hereto is a8 memorandam, j4 duplicate, prepared
ia response to'questions prepared by Mr, Cgrl Eardley from review
of 8 memaranduly of former Assistant Dirgctor Charles W, Bates
dated June 22, 1972, in captioned matter,
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R Jme 7, 1973
WATERGATE - EVENTS AT INITIAL STAGE OF CASE - .~

Replies to questions one through seven were handled by Special Agent Charles A,
Nwzum, principal supervisor at FBI Headquarters of the Watergate cass,

| 8 Following FBI information concerning the bresk-in at W.tergate, was
the Federal Government's Interest due to the apparent violatmn of the
I0C Act?

The first notification recelved by our Washington Fleld Otfice (WFQ), at
about 4:30 A, M. , June 17, 1972, was telephonic advice of the arrests of five
-, - men apparently in the act ol burglarlzlng the Democratic National Committee
... Headquarters' (DNCH) offices at the Watergate, This represented a possible
> . Jmterstate Transportation of Stolen Property violation if the value of stolem
- preoperty amounted to $5,000 or more, Later, Metropolitan Police Department
' ?lr@l)) detectives observed a white plastic box which Indicated it was & "smoke
detector,. " A detective at the Second District Precinct Headquarters elosely -
examined the bex, saw It contalned wires and batteries and thought it was &
bomb, Notification of this fact was made to WFO by telephone at ahout §:30 A, M,
At approximately 8:30 A, M, , Special Ageut Angelo Lano, WFO, was instructed by
_8AC Kunkel to obtain the facts from the MPD and Secure the Bureau's interest,
He determined after arriving at MPD Headquarters shortly before 10:00 A, M.
that devices recovered by the MPD at the burglary scene were electronic eaves -
~ droppiag devices which immediately made the crime one within the prinm-y
... Jurlsdiction of the FBI since investigation of the JOC statutes has beem -, -
TR deslgmtod by the Department of Justice to be handled by the FBL, - &
’ ALL TINFORMATION CONTAINED
m.il When did the Bureau learn of the break-in? HEREIN IS UNCLASSIFIED 2@

K v et LR
" Mot n ,
T

- Callds DATE 1 oa\se BY.

"'

‘;°°:" — . At approximately 4:30 A. M, , Jme 17, 1973, WFO received te!ephonle
;. e w’i‘:i«.ﬁ d the Lresk-Im, h :ﬁ,
. Miller, EB. |
2™ -3, What steps were taken within m} first 24 ho crlmina-l
Il (PN TIT | <4l 9F
;.lé:::f: 7 /3 7 This docunent conta T3 nei her
Mt -— 1 - Mr. Gebhardt (Sent Separatelpecomzendations nor couclusions of @\
::.g::lixm e 1 - Mr. Miantz (Sent Scparately) the rBl. It is e ; 5 zrty of .
Mzgm__fj_’: Jog;wmj (4) the FBI and is loaned to your agt;ncY.
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: Ml developed, that the lnvestigauon was to receive immediate atténtion .
under bqrsonal direction of the SAC and that as many Agents 28 were ngeded ”‘
were tobe utilized. All leads were to be set forth by telephone or '
teletype.

Bureau Agents assisted in the dbtaining of search warrants for the twe
Watergate Hotel rooms at which the subjects were registered and assisted in the
search of these rooms which resuited in the ¢btaining of consideradble pertinent
physical evidence, including a substantial amount of cash in new $100 bills,
an envelope contalning E. Howard Hunt's check in payment for his bill at
Lakewood Country Club, Rockville, Maryland, and two address books, one
of which belonged to Barber and the other to Martines, The oloctronlc devices
recovered at DNCH were obtained from MPD and were taken to the FBI
Laboratory for examination, Indices at FBI Headquarters and WFO were checked
on all the swbjects as well as Hunt and Attoroey Michael Douglas Caddy, Since
Hunt had been a subject of & Special Inquiry investigation, this gave us an address
where he could be contacted, Since the Special Inquiry was for a position at the
White House, Mr, Alex Butterfield was contacted on the evening of June 17,

1972, concerning Hunt and he confirmed that Hunt had been employed as &
coasultant at the White House but Butterfield believed he had not worked
there in recent months, Hunt was contacted the evening of June 17, 1878,
admitted the check located at the Watergate Hotel was his own but declined te
furnish any information as to how it got there and what he was doing at the
Watergate Hotel,

s
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NCIC was checked with negative results concerning the $100 bills recovered
as well as the Bell & Howell equipment recovered at the Watergate, The five
arrested men were positively identified. Leads were get forth for Miami to
develop background lmOrmatlon concernlng the subjects, McCo d's emplover

McCuin regarding the sale oi electronic equlpment to McCord and McCuin was
' iaterviewed on June 17, 1972, by Philadelphia Agents, Alexandria obtained
background Mormation {rom CIA on June 17, 1912, concernlng the subjects,
%1% The Avis Rent-A -Car used by the subjects was searched on June 17, 1978 f
Mloael Douglas Caddy, the attorney who graiilisusly showed up at tie MPD, . .
claimldg 1> represent the subjects was contacted for lnterview but dectf Na's
to disdush the matter, Eastern Alrlines in Miami was contacted conceming 3’3
travel of the subjects to Washington, D. C. (WDC), and the travel agent who bold

.z-
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A

o ty ¢oncerning the name and address furnished by McCord at the Uni@ 1
bé WKs Arrested, which name and address proved to be fictitious, New, Yook .
contaéted Hunt's publisher as Hunt's country club bill indicated it was Qeimg S .
sont fn care of his publisher in New York City, Avis Rent-A-Car was :
‘eontacted by WFO concerning cars rented by Barker, Hotel registration
records at the Watergate Hote] were reviewed extensively on June 18, 1978,

fols

il

4, When was the involvement of Hunt and Liddy discovered by
the Bureau?

4, When was their connection with the White House and CRP
discovered by the Bureau?

Hunt's apparent involvement was learned the afternoon of June 17, 1978,
when his country club bill and check in payment thereof were found® the
Watergate Hotel in one of the rooms rented by the subjecta, Hunt's connection
with the White House was dlscovered in the late afternoon of June 17, 1973, after
search of the field office Indices showed a Special Inquiry investigation on Hunt
for a position as consultant at the White House, That evening, Mr, Alex
Butterfield, Deputy Assistant to the President, confirmed that Hunt had beea
employed at the White House but Butterfield believed he was no longer working
there, We never did develop that Hunt worked at CRP.

Apparent involvement of Hunt caused WFO to obtain his toll call records
by subpoena from the C&P Telephone Company, Among the leads set forth
to ideatify and {nterview subscribers to the telephone numbers called bm
an individual named Jack Bauman, Wiater Haven, Florida,
w June 28, 1972, Bauman told us of efforts by Hunt to
to wark on & project involving the setting up of & special security stafl to work
on behalf of the Republican Party, Bauman related that Hunt had beea
_aceompanied by an individual who seemed to be Hunt's supervisor, On
~ June 26, 1972, WFO obtained from MPD the address books which belonged
‘o Martines and Barker, Oue of the entries in Barker's address book was ;'
the name "George™ and the tetephone number 383-0362 which was determined
on June 38, 1973, to be a number at CRP utlized by Gordon Liddy.

e
d

Liddy was contacted om June 28, 1972, but declined to be Interviewed

[though hd did say he was a former Bureau Agent, It was on this date;™ %8
June 36, 1973, that Liddy's connection with the CRP was initially detecplogd, &
Sifice Liddy’s description was similar to that of the unknown individual, 22,3

>

iy bgg,gy Bauman, & ¢opy of Liddy's pbotograph from his FBI persgdh :{
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wal_ éenlby telecopier to Tampa for display to Bauman. On 6/20/73, P i#if:3
Baumap 8ald he was almost positive that Liddy was the individual who *iies
q_gmpanied Hunt but requested a photograph of better quality be displayed, 2
uly 3, 1972, a more up-to-date photograph of Liddy which WFO had
obtained was shown to Bauman and he positively identified Liddy as being the
one who accompanied Hunt.

In addition, on July 8, 1972, Hunt and Liddy were positively identified
by Mary Denberg in Los Angeles, California, as being two frequent visitors
to the Morton B. Jackson law firm {n Los Angeles (Jackson's identity was
obtained as a result ol Hunt's telephone toll calls). Subsequent to efforts to
interview Liddy on June 28, 1972, investigation determined that he worked
for several months at the Executive Office Bullding at the White House as a
staff assistant on the Domestic Council.

s. When was this information communicated to the Attorney General?
To the Acting Director of the FBI?

The Attorney General was telephonically advised by Mr, Felt of the
initial facts received and that the FBI was conducting Investigation on the after-
noon of June 17, 1972, The Extra Duty Supervisor In the General Investigative
Division {GID) was informed of this fact at 4:39 P, M. ; however, the time of .
Mr. Felt's call to the Attorney General is not knowa. At that time McCord
had not been identified and was still going under the alias of Bdward Martia
which he gave at the time of his arrest. Possible Involvemeat of Hunt was
not known at that time. Acting Director Gray was briefed by the Resident
Agent at Santa Ana, California, between 2:00 P.M. and 2:30 P.M., Eastera
Daylight Time. This included only the initial facts of the break-in and did
aot include the Identity of McCord or the involvement of Hunt., At 6:45 P. M.,
Eastern Daylight Time, Jume 17, 1972, the Los Angeles Office was advised
by the QID Extra Duty Supervisor of McCord having been identified as an ex-
¥ BI Agent and security officer for the CRP. The time this Information was

Mquently furnished to Mr, Gray 18 not known. Possible Involvoment of Huat
_ was telephonically furnished to the Extra Duty Supervisor by WFO Stpervisor
‘Sohn Ruhl at 7:11 P_M., June 17, 1972, and Mr. Felt was briefed toncerning
developments up to that time at 8 a7 P. M June 17, 1972, At 8:20AM,,

Eastern Daylight Time, June 18, 1972, Mr. Bates was briefed by the &Q}?‘ Wy

Dty Supervisor and he sald he would advise Mr. Fel? who would advise
Me. Gray. . At 9:50 A M, , Eastern Daylight Time, & conference call
with the weeckend duty Supervisor, Mr, Bates and Mr, Felt. Following !

Mer,’ f elt Instructed that Assistant Attorney General Petersen be briefed ur:« A

to developments which was done at 10:05 A, M. At 11:50 A, M,, June 18, 1972,
the FBI Headquarters switchboard record showed conversation betwesn tho
Attorney General and Mr, Gray.

-4 -




- Eveots at Initial Stage of Case

°you receive any special instructions from either Justice or thi g
ling Director as a result of this development?

g No Special instructions from either Justice or Acting Director as &
result of this development are known. It was not necessary for anyone to
order the FH! into the investigation since there was preliminary indication
of a ecrime within the Investigative jurisdiction of the FEI. Although
diction i8 concurrent between the Bureau and the MPD, U. 8. Attorney 'l‘lm
conferred with Assistant Attorney General Petersen durlng the morning of
June 17, 1972, and It was decided by them that the FBI should assume the
investigative responsibility for this case. WFO was instructed on June 17,
1972, that the Investigation was to receive iImmediate attention under the
personal direction of the SAC, and that as many Agents as were needed were
to be utilized. .

At 7:40 P. M., June 17, 1972, Washington Field Office Supervisor Joha
Ruhl advised that Assistant Attorney General Henry Petersen, Criminal
Division, telephonically contacted Washington Field Office and advised he
desired immediate Investigation at CIA to determine if the subjects were
actively employed by that agency. He said he desired all pertinent infor-
mation by 11:00 A. M., June 18, 1972, in order that he could briel
the Attorney General. He also indicated he was closely following the
investigation relative to Hunt and desired that all new information developed
be furnished to him (Mr. Petersen) for passage to the White House, At
8:06 P,M., June 17, 1972, Assistant Director Bates instructed the Extra Duty
Supervisor that briefing of Mr. Petersen was to be done by FBI Headquarters
in accordance with established FBI practice. Washington Field was {nstructed

. not to furnish information to Mr. Petersen and {f he called again to tactfully

inform him that he should seek information through PBI Headquarters rather thas
from the field. Mr, Detersen was telephonically briefed of davelopments at

that time by the General Investigative Division Extra Duty Supervisor, upos N
;lnstructlons of Assistant Director Bates, at 10; 05 AM,_, June 18 1972, .

T y \.r‘

e 7. " 'Was the investigation impeded in any way by lnstruct!ons from either "*’i‘

" Justice or the Acting Director? If so, give full details.

Investigation was not impeded by any instructions from the Depag

of J’usﬁce. Certain actions of the Acting Director may possibly be viewed g8~ §
baving impeded the investigation. Specifically, the decision to allow John w ¢
Dean £ 8it In on all interviews of White House personnel had & deleteriqull Tut3
effect on the Investigation at the White House, particularly in light of recen t e
disclosures of the Involvement of Dean In the attempted cover- up of the
Watergate matter by senlor White House personnel. Obviously, having Dean
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Watergate - Events at Initial Stage of Case \
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m éat at Interviews may bave had the effect of limiting pertinent info oation
: hed to our Agents, Although eventually all leads which WFO dosired 4{
toDé overed were covered, with the exception of interview of a CIA ¢
delays wére encoumtered in conductmg pertinent interviows. The reasdas fek %
these delays are not padtively known, bat it is easy to speculate that Mr, Gray  *
held up coverage of leads umti] he could discuss such leads with Dean er

someons else at the White House or CIA, Specifically, by teletype dated

Jme 19, 1972, WFO requested authority for interview of Charles W, Colsom,

for whom White Hous ¢ records showed that Hunt worked, A memorandum was
prepared on the afternoon of June 19 mz recommending that Bureu Uaisom
handle this interview but this was ed ¢ orping o

apparently on lnst uctlons of the wmu House a.nd she wu intorvicwod on
» 1n Dean's presence, furnishing scaat information of valuwe,7 4/

Juy 3, 1972

&
Gny on June 29, 1973, instructed that he not be interviewed or lnvest&ptod
at that time becam ol national security considerations, He was subsequently
laterviewed by Minneapolis Office on July 6, 1972, with Mr, Gray's approval.7 v

In considering impediments to obtaining the full story of this case the

¥ . Iernishing by Mr, Gray to John Dean of coples of FBI reports as well as ... -
24 = .. _ eoples of other WFO communioations must be considered, In retrospect, review

of these reports by Dean at the White House would Indicate to him what faformation
had been developed which would be of value in the devising of strategy to cover
up this case, In addition, the destruction by Mr, Gray of documents apparently
taken !rom Hunt's safe Ukely impeded the investigation although it canngt be .

{éuvely what information was contained in the material be des _- 4, 2

By
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ught through twelve were handled by either Messrs. Felt, B§

g ud/or Nuzum as noted by their responses:

ﬁd any senior officer in the Bureau in & position o responsibilit I
that there was an effort to cover up White House or CRP involvement ia
the Break-in? If so, explaia,

Mr, Bates answered -- "No, There were lots of discussions with Mr,
Gray lavolving Mr, Felt, Mr, Kunkel and myself, at which time Any one of
us discuesed chagrin over lack of complete cooperation from the White House
or the Committee, I did not feel that the Iack of complete cooperation was
anything other than is sometimes encountered in other major Investigations, ®

As oue of the senior responsible officers, Mr, Felt atated in his own mind
there was much more involved in this case, e¢ither at CRP, the White House
or both, On several occasions in coaversations with Gray Mr, Felt advised
that he recommended to Gray that the President be urged to get the whole case
out in the open regardless of who was Involved. He stated he was acutely aware
of lengthy delays in getting access to certain individuals, which delays were
eaused by individuals in high positions at the White House and Committee te
Reelect the President, Mr. Felt stated he recalled that Gray in response te
his suggestion indicated he did not think communication with the President was
& proper course {0 pursue,

SAC Kunkel advised he did not conclude there was an att empt to eover
up either White House or CRP involvement In the break-in; however, Irom
hls personal experience in supervising the extensive and continuing investigation
In WFO he stated he was unsble to ¢xplain the reluctance to cooperate by various
persoanel in both the White House and 1a the CRP. He stated that even simply
questions raised to various phases of the investigation brought numerous dalays
while decisions were made fan the White House and in the CRP as pertaining .
" $0 authority to proceed in certain Areas of WFO's investigation, He cited s
__.gxamples the checks being made of the toll records and contents of the desk
md safe belonging to B, Howard Hunt in the White House, He rocalled that
" at the CRP, employment records and the background information on James McCord
were delayed by & decision to be made by Robert C, Odle, Jr. N Dlrecwr d
- Administration, CRP, e ’

yﬁ’t&% ﬁ%f;‘ ¥
9, . -The Beven Watergate defendants were all under indictment by €¢ or, -
3, and mtil McCord wrote his letter to the Judge in March, 1918,%x <&

would appear that & cover -up had succeeded, There is widespfoRad * ¢
velief that the Washington Post reporters did more to mcover th§ lruth %
than did the Department of Justice, What did the Department or the FBI

- -
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o,

‘,:,Go’.?dr fall to do to uncover the criminal involvement of

S :- - 1 in the White House and CRP? Is there n lesson tobe 3} 3

o iz Jehrned from this matter? In other words, if a similar operatiog X2 w4

Ay red In the future, would the Bureau be dependent for success ¥ va <
~ Wpon & gratuitous circumstance as in this case?

Mr, Nuzum responds that if there is 2 widespread belief that the Washington

Post reporters did more to uncover the truth than did the Department of Justics,

this is & myth of monumental proportions. Those Rewspaper reporters

undoubtedly did more to publicize this case than did the FBI since the FBI does

oot make press releases advances made in & pending matter, The

FBI was well ahead of ail matters reported in the press with regard to the

Watergate incident, except for Dahlberg's revelation in a deposition given om

August 33, 1073, to Richard Gerstein's office (State's Attorney, Dade Comty, Flor:
- lde) that Dwayne Andreas was the source of the $25,000 cashier's check which

passed through Barker's bank account, That development was publicized in

the press on Sugust 35, 1972, and was contrargn information furnished to ws

in & signed statement by Dahlberg on July 7, 1972, when he claimed $15,000

Wis money he had obtained through solicitations in Florida, the implication

being that there were a number of contributors making up that $25,000,

With the advantage of hindsight, it is apparent the Bureau would have been
& great deal more successful in the development of this case had the -
Acting Director

(1) refused to allow Dean to sit in on interviews,

(2) directly contacted the President and clearly spelled out interfercnce
- by Dean in bringing facts to Hght such as the week's delay in furnishing Hunt's

sffects to WFO, ) |
%.: .~ {3) 1t such an appeal to the President failed, the Acting Director %
i4in 1. 00ud have submitied his resignation with attendant publicity s to hia rensons;

L o e ‘ ST : ) : e o
" l?-.iwevor, in the absence of taking the foregolng rather strong steps, It fppears

- that investigation In a similar future case or situation would be unlikely to achieve

. more than was achleved in the extensive far-reaching handling afforded the r
Waterjate matter, It Is simply a fact of life that thinking that one 1s bajng HedY -
tp ¢aes not provide evidence Rnd if no one involved in a conspiracy will talk,, . g
tiy Yj. the only way to obiain & breakthrough in the development of Jput=>-

- waaw used in this case; L, e, , development of an airtight case & st -

theés defendants who can be convicted, coupled with the courageous action’af the

courts in giving & maximum sentence to the convicted defendants, This is
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, q . 9
. Cdncerning the overall FBI investigative elfort In captioned case; 3. ;i L
‘Stated that he cansidered this fnvestigation to be indesd mww ,
of the difficulties encountered, He stated it was a penetrative, very de

and completely thorough investigative effort which subsequently resulted ina
.- . Sueccessful tria]l wherein all seven defendants were found gullty, The convictions
in turn led to stilf sentences against the defendants by trial judge Sirica which
provided the uitimate break in the entire case when convicted conspirater
MeCord decided to talk rather than face a lengthy sentence,

8AC Kunkel advised that from the Inception of this case he felt the FBI
and his Agents in particular vigorously pursued all facets of the investigatiom,
It was handled from the beginning a8 a special with various techniques being
wed in WFO, such as special Indices on individuals, phone numbers, and other
{tems which would facilitate the necessary checks and investigations to be made,
He stated the ouly lessoun in his opinion the FBI could leara from the Watergate
investigation would be that under no circumstances should the Bureau have
permitted various legal counsel at the White House and CRP to sit in on inter-
visws of certain personne]l conducted at both places, He stated he voiced his
opposition to this arrangement with Gray and other officials at the Bureau by
@serving that the individuals interviewed were paturally inhibited by the
attorneys preseat, :

A . R
il - giliaa3 ‘
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0 ﬁ}iemomdum dated June 33, 1973, prepared by C. W. Bat
*’,{ﬂ Qumtbly for the assistance of Mr. Gray, there was a recitation

» -
N <)

e
R

e - ey g

_ *errtng to developments in the Watergate investigation. In thls,-;j_:"’" A

e

a. What was the purpose of the memorandum?

Mr. Bates'response {s - "After our meeting with Mr. Gray on June 11,
1972, 1 asked Gray if he was going to write a memorandum or wanted me
to write a memorandum reflecting our discussions, and he said, *No,
keep your notes.' Upon returning to my office, as has always been my
custom, I dictated from notes taken and put it in the form of a running
rough draft memorandum rather than retain notes."

b. Why, tf you know, did Mr. Gray on June 21, 1972, and again on June 22,
1872, order that information developed to that date be withheld from
the White House and the Justice Department; and why were interviews
with the White House employees held up?

Mr. Bates responds - "The normal procedure which I suggested to
Gray would have been to prepare a letter to the White House and to the ., . -
Department of Justice setting forth facts and indicating the Burean Investi-
gation. When I suggested this, Gray instructed that such dissemination
be held up. He did not explaln further and this was not pursued. I can't
remember why a discussion was had to hold up interview of employees at
the White House but there should be something in file to show why inter-
views of White House personnel were pgrtinent at that time. It is my
further recollection that WFO Agents had already made contact at the White
Bousge.™ .

c. Inthe afternoon of June 38, 1972, Gray informed Bates of his conver-
sation with the Deputy Director of CIA. What was the lnformation
.. based on to Bates by Gray? .

oy

- -
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. sofe What happened 1n that conversation which impelled Bites to advisé ; -;
i iray that the Bureau had no choice but to continue the Investigatio: “;}
%% cXhat was the alternative under discussion? iy
ag;:,?ifr il

‘Mr. Bates refers to his answer above and adds - "I recall no atter-
natives discussed. In this regard it may be helpful if coptes of CIA
memoranda which have been referred to in Congressional hearings be
obtained. They might disclose the details of the conversation between
Gray and General Walters.”

6. With regard to the Time story:

(1) Bas anyone checked to determine whether Gray and Mitchell were
staying at the same hotel in California ?

Inquiry by Inspectors at our Los Angeles Office disclosed the
following summary of activities of Gray and Mitchell: Both arrived
at the Los Angeles International Airport June 16, 1972 (Friday),
approximately six hours apart. Gray stayed at the Beverly Wilshire
Hotel and Mitchell at the Beverly Hills Hotel (approximately one and
one-half miles away). On June 16, 1972, Gray visited the FBI Office,
had a press conference and a dinner-speech at his hotel while "
Mitchell's activities and/or itinerary were not known to the Los Angeles
w+-FBL. On Saturday, June 17, 1972, Gray departed his hotel for
Santa Ana and arrived at the Newporter Inn, Newport Beach, for lunch
and at approximately 3:30 P. M. cancelled original plans to go te '
Palm Springs and arrangements were made for overnight stay at
Newporter Inn. Mitchell's only known Itinerary on June 17, 1972, .
included Republican meeting with Governor Reagan, press conference
and ultimate return to his hotel after 2:00 P.M. On Sunday, June 18,
1972, Mitchell arrived at Newporter Inn at approximately 3:00 P, M.
and an unidentified member of Mitchell's party inquired of our Agents
where Gray was. When asked why, the individual responded that
inquiry was made for "Mr, Mitchell.” This indlvidual was directed ~ -

o

~ to the pool area of the Newporter Inn where Gray and his wife were ' .
sunning. No Information was developed regarding an observed con-
. tact between Gray and Mitchell at that time or any previous time during
elr respective staye in the Los Angeles area. ‘ "

R C g
: ;;: At approximately 5:00 P, M,, June 18, 1072, Gray departed ib’i;«_—’-:, ;
F . g n

Z saYo%s Newporter Inn for Palm Springs and Mitchell rematned at the na $‘
3.5

¥ pvernight. Gray then departed Palm Springs at 11:50 A. M., Juné 19, .
" 1973, while Mitchell departed the same date from Los Angeles at
approximately 10:15 A M,

-11 -
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Detatls of these interviews are attached. R is noted forol
ﬁAc Wesley G. Grapp (now retired) declined to be interviewed

L g

3) Was there any direction or suggestions by Gray that the
ought to be wrapped up in a hurry?

Messrs. Nuzum, Bates, Felt and Kunkel all state they had no
suggestion or direction along this line.

f. With msmwmemealngdcnymmeumonmu, 1973,
what was the leak which had angered Gray?

Mr. Bates responds - "I don't recall specifically but, in reviewing

my memorandum, it is noted that Gray informed me on the 23rd of June
that Smith, a reporter for '"Time" magazine, had called him, stating
"Time” had information that Gray had refused to permit Agents to check
Colson's telephone toll calls and to interview him and that Gray had
instructed this investigation be wrapped up in 24 to 48 hours, the inference
being it was a whitewash of the investigation on Gray's instructions. § _
can, therefore, conclude that this could have been the basis for Gro,y'. e
talk with the WFO Agents on June 24, 1973,

At 11:00 A. M. on June 24, 1972, SAC Kunkel, Gra.y and I met with
27 WFO Agents in Mr. Gray's conference room. He pointed out his con-
cern for leaks to the news media, the seriousness of them and then became
quite agitated. In a strong voice he accused the Agents of this leak,
demanded that the Agent responsible step forward, and later said that
whoever did it would be fired.. My recollection ts that this confrontation
with the Agents lasted 15 or 20 mimutes, after whlch he curtly dismlssed

. the Agents.” | : .

. L e
-l . ..-,“.h'.

. . 8AC Kunkel recalls that the "leak" was allegedly bronght to ﬂ:e atteqr
on of FBIHQ by Sandy Smith regarding a proposed article in 'rlmg g,
uagazlno. He recalled the tenor of Bmith's remarks, according to Gr
_ attacked Gray's integrity, but not the Bureau in generll. He stated he

4id not specifically recall any other specifics concerning this "leak.” .,-:'3-- N
"t cuAfter the meeting with the Special Agents from WFO on June 24, ?,,
Gray had informed Mr, Kunkel that he was quite agitated ovel}

Ak and had felt that it emanated from one of the 27 Agents workih

"e or from a Bureau official who was privy to certain unus -»‘i&
PE(ts of the Watergate investigation. Gray stated that he was s’z

=12
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TR fated and concerned that while driving to the office that morn !
v e ing to make up his mind where he would send SAC Kunkel i i
x : Agents admiited belng the source of the "leak. ™ o
-+ g. Did the leak involve or tend to involve the White House or the CRP In
- the Watergate break-in? R
- Mr. Bates states - "Not to my recollection. Idon't recall that at that
time there was any information to support the involvement of the
Committee or the White House. R was my feeling at the time that such
-deaks-could have come from the White.House, U. 8. Department of
Justice or more probably from the Polfce Department who had all of the
material taken from the subjects at the time of their arrest, and the
subjects were also in thelr custody." »
8AC Eunkel advised he could not recall specifically. He did belleve,
however, that the first possible White House connection came to light
through an address book found in the Howard Johnson Botel room in which
Hunt's White House telephone number was noted as well as a personal -
check of Hunt's made out to a local Country Club., S e e

o -,
B e

b. 1Inthe summer of 1972 or later, did Gray express any opinion that R

ot

someone in & higher echelon than Hunt or Liddy must have organised -
the Watergate break-in? R
Mr. Bates states - "Not to my knowledge, " SR g

N L
e e

Mr. Felt recalled Gray advising him that in Gray's opinion there were
possibly higher-ups involved in the Watergate case. Felt frequently .
emphasized to Gray the need to aggressively pursue the investigation . &ﬁ‘
regardless of to whom it led. o . = R

LT Ry e sk

. -. BAC Kunkel stated he has no nrathnd knowledge that y 4.
w0y opinion relative to someone In the higher echelon other than Hunt o Feip
.. -Liddy had organized Watergate break-tn, - . . - ... - .

E b.a‘?uw :
¥

7.\ Why did the FBT walt until Dean's lnvitation on June 36 to attempt ¢
’ re the records in Hunt's White House Office? " gt

; #Hﬂaﬁg‘»“ s

Mr. Musum potnts out that the FBI did not wait until Dean's GSHEID:
- KON June 26 to attempt to secure Hunt's effects. Set forth below s fe 0§78
ApActions taken which led up to the obtaining of the material from DéXxh &hd™

[LE e

" Fielding.
-13-
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incident eame to WFO's attention because of his . b .
bill found in the Watergate hotel and because o! lnfor matio
contained in Barker's address book.

T

(2) WFO, about 6:00 - 7:00 P.M., June 17, mz, eomcud -
Mr. Butterfield of the White House and learned that Hunt had
previously worked as a Consultant to the White House. -
Mr. Butterfield was told Hunt may be involved in tho Democratic
Committee Headquarters bugging.

(3) On June 18, 1973, Mr. Buiterfield recontacted WFO and advised
s=="" . that Hunt had worked for Chi¥les Couon, Special Counsel to
the President. _ e

(4 OnJune 19, 1973, SA Saunders reviewed Hunt's personnel file
at the White House and also called White House number 456-2282
(whlch number was contained in Barker's address book), asked

- t0 speak to Mr. Bunt and was informed that he had not come to
his office that day. | e

(5) On the afternoon of June 19, 1972, WFO by teletype rquestod

Bureau authority to hterview Mr. Colson. On June 22, 1972,

upon Mr. Gray's instructions, then Assistant Director Bates, i

at about 10:25 A M., authorlzed SAC Kunkel to have Agents con-

tact Mr. Dean to discuss an interview with Colson and discuss
obtaining of telephone toll call records involving Hunt at the

White House. Thereafter, SA Saunders contacted Dean to set up

interview of Colson which was conducted on the afternoonof

June 23, 1972, in Mr. Dean's office with Mr. Dean presed.

MR E\

(6) During the interview when Mr. Colson sald that he be!leved Hurt

. . .% ... ... hadworked on the third floor of the building, SA Lano asked .-~

BRSNS e Hr. Dean if the Agents could accompany Mr, Deuto Hunt'p "€

thlng there. Mr. Dean stated that this was the first he was
aware of this office. In response to an Agent's request to g7
examine the office, Dean advised the White Bouse would gidvk
the FBI with any eontelta belonglng to Hutt

On the morning of June 26, 1973, Mr. Dean called 8A Li
advised he had something to turn over to the FBL SAs Mg
and Michael J. King were then sent to Mr. Dean's office.

. . . . PR e
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June 26, 1972, Mr. Dean's assistant, Fred Floldlu. .
Agents a second box of Hunt's effects. 2

P T Y

J. (1) What did Mr. Gray mean when he gave his oplnlon on Juno 1,
1972, and again on June 38, 1972, that this was possiblya . .-
"political operation?” U e .;,;fg“sm -
Mr. Bates responds - "Our discussion about this matter at the

time included various theories advanced with no supporting evidence.
I don't recall any facts that would support Mr., Gray's theory but do
recall that various theories were discussed by all of those present.”

Mr. Feolt stated he was unable to recall specific references during
the early stages of the Watergate investigation by Gray theorizing that
g - Watergate was a "political operation.” During many conferences

- various theories were discussed pertaining to ideas and possible

cem T involvement in the overall case. Mr. Felt stated he never detected &

reluctance on Gray's part to vigorously pursue this investigation except thal
b he did feel Gray was somewhat hesitant to look above rank-and-mo
SR responslbiuty for this matter. ; Sk i .
et U (2) ‘At this time was there a reluctance on the part of Gnyto continue
the Investigation which prompted Mr. Folt and Mr. Bates to urge
an aggressive investigation? . g "%?}' -

Mr. Bates' answer is - "There was none. [do reu!l, and thls is

*~hot reflected in my memorandum, which can be supported by
- Mr, Kunkel and Mr, Felt, that at one of these discusaions early In the
case, the suggestion was made to Gray that he should personally go to
the President, tell the President that we were receiving less than full
« . .cooperation from the White House staff and the Committes, suggest ~H< -

2+ that he tnstruct all of these people to ¢ooperate completely

>, of where the chips might fall, it is further suggested that the Prement
* £ might want to consider after that a public statement to the effect that

" the FBI was golng into this matter thoroughly with the President's
pomplete backing and that anyone responsible would have to take ﬂu' .
ednsequences and that the President would countenance no one £
fated with him to do anything illegal or underhanded. Gray
Holt he could not do this. o

- -

R
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2 R was then suggested that he might have the Attorney o8
"b so. He then called Jeb Magruder on the telephone tut ws

My memorandum discloses that on June 28, 1972, Mr. l"ct and
" Imet with Mr. Gray. I pointed out that under no eircumstances should
“  we back off from any investigation at the request of CTA without

-7 Toreing them to reveal completely their interest. Th addition, at that
time I suggested that Gray ask for a letter from CIA explalning In
detall, if they were involved, their complete operation, what it entalled
and who it involved and expressly stating in the letter that such
investigation by us would have an adverse effect on the natlon'l

security.”

Mr. Felt stated that he recalled on several occasions that he had
repeated to Mr. Gray the need for a continued aggresstvo approach
toward the FBI's investigation. s

k. DU Gray advise any FBI personnel as to why the meetlng with the CIA

» had been called off? Was there any consideration at that time of the
poesibility that efforts were being made to call off the FBI lnvestlp-
tion because the break-in was a CIA affair? , e _

Mr. Bates' response is - "To my knowledge he told no one d tho
reasons the meeting was cancelled, [ didn't consider it significant at the
time. Fdid not consider at that time that this was a CIA operation . .
although the possibility had occurred to me that it might be a "spin-off*

"~ of some operation of theirs. There was no indication of any attempt to -
. call off the investigation since it might Involve a CIA operation,* = - -

’ Lo LR
., .. _Mr, Pelt was unable to recall any specifics as to why the CIA moatlng

Jn the  early stages of the Watergate investigation was called off. . Be -

“vocalled that there yas no consideration for ealling off the FBI inyestiga-
. Hon for any reason although the FBI was initially concerned thé dp ratha?
. ... _detected at Watergate may have been a CIA or CIA-backed operation due
" b ;?&o the CIA background of several of the subjects. He stated he wum, ]

¢ .,. Jnvolvement. Until the matter was completely resolved betwies
4ny and CIA Deputy Director Walters. certala l:terrlews were Riyd:

[}
Wance. / . . o
- b "h_ -
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7 What was the conversation which preceded Gray's statomeu i
yould resign if anyone requested him to hold up the FBl invest

: XMr. Bates answers - "1 foel that this was Mr. Gray's follow-&
. @tatement that we should not hold back under any eircumstances and that
- be made reference to the President as emphasis on this point.
¥ B R S
m. Did Mr. Gray express any reluctance at developing White hata
iovolvement through John Dean? Was there any discussion concerning
the poesibility of John Dean being himse¥ tmplicated? -

Mr. Nuzum advised that it 1s not known that Mr. Gray ever expressod
any reluctance to deal through John Dean; rather, at his confirmation
hearings, he testified that Dean was the individual on the White House staff
having liison with the Justice Department and the FBI and he was the one
the FBI should deal with. Until recent disclosures by McCord and
Jeb Magruder, there was no information indicating that Dean was
implicated in this case. o o
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B. Why was the interview of Chenow heldup? | == m“

Mr. Nusum reports that while it is only speculation, 1t now seems "
likely that interview of Kathleen Chenow was held up In order that she ...

goyld be brought back to the United Rates for briefing by Dean. uf ;.05
f«@

. —— ' e e

. The eight leads (attachment 1) Felate to McCord's activities. Were . ..
there no leads arising from the fact that Mr. Bunt had had an office "
at the White Bouse ? . . :

: SR gL VPR LT - SN
e I

; ©  Mr. Nusum points out that there were numerous leads arislng??om S
- the fact that Hunt had worked at the White House. The eight leads ;. f
_Jpentioned in Attachment 1, as the eaption on that attachment gtates,
,Felate to Interviews at the CRP. Hunt was not working st the CRP, :
McCord was. Accordingly, ‘guestioning st the Committee, Il %
Jponcentrated om MeCord. . [iv g
) qu‘?‘!..!".
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IR Mr. Feolt advised he recalled Gray suspected Messre, ‘Ogarr

e phiberg and others were possibly involved In CIA activity and thij

Zhgesulted in some delays in conducting immediate intervi
® “|.| vidu.,l.. 174 ] «,;;;;5 e :
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S @idcussions with Mr., Gray, probably based on the fyct thathem
, <“}m the FBI and that we were reiterating a long-standing policy of the .
. .1 ‘organization. There were no gpecifics which pmmpted ﬂlll." L ‘z A

v Mr. Yelt advised that as he recognized the growlng magnlmde ortho

© Watergate investigation and the fact that certain investigative delays were
being encountered, he and other Bureau officlals felt that Gray must be made
aware the investigation must be vigorously and au'resslvely handled in '
order to preserve the Bureau's reputation.
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27Didn't Gray report the results of bs White House meeting of i
488, 1972, 1f so, what dic he say? o ..
. 4 ,:,:f.. .7,; B . LA e :'
e el Mr. Bates states -"He did not. T bad no knowledge of why he waj
"L ¢'2.5,- going to the White House and received no information as to the results
-7 of any meeting there. I feit that if it had been pertinent he would have ..
‘ 8. Did Gray or any FHI persomel protest Dean's determination to
sit in on all interviews with White House people? e

[F.

r-.p Y ey
H

Mr. Nuzum says the decision to permit Dean to sit in on Interviews
with White House people was apparently reached by Mr. Gray. Super-
- visors in the Accounting and Fraund Section were not ia a positionte .. -
overrule the Acting Director's instruction. ‘ I,
8AC Kunkel stated he has no information relative to the determination
of John Dean to sit in on Interviews with the White House people, o¢ .
protests by any FBI personnel of such practice. . e
b orvhat caused the reversal of the instractions to hold up laterviews oo
Mr. Bates states --"My memorandum reflects that at 12:50 P, M., .
June 30, 1972, Mr. Feit told me that Dean said to hold off interviews .- .
of Young until Dean talks with Gray. Thirty-five minutes later, st
L 1:25 P.M., Felt told me it was all right to interview Young and that =
% %o be would be made available on July 3, 1972, He said that Chenow '“:“"
+ 7%+ * was returning from England and would be made avaflable next week, %
_!knowdnoreasonswhymeselnterﬂewsverohddupgvuw-1-;- o
it was for a very short period.™ . - . .. .0, e o
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.. [I1t 18 known, why was the Interview with Dahlbers agala poetpoaed o

Tun

. SO O A
Mr. Nusum advised that according to memorandum dated June |
i 7% 1972, from Mr. Felt to Mr, Bates, Acting Director Gray Instructed that

Fihe following CIA employees or contacts not be Interviewed or ir V98- =i

% Hgated at this time because of national security considerations

TR T T




“Mr. Batea'responuu--'!mnotreuuany'smllltatem'
. Jn any specifics. Many of these sessions we were having with Mr. Gray

with regard to Watergate were what I would now describe as ‘rap

-gessions’ because in the days of Mr. Hoover whenever any discussion
"‘-mhdlthdtobenpportodbynetsmummumamw

to me. Therefore, in these 'rap sessions’ many names, theories

and possibilities came up which would include the names of Dean,

Colson and Ehrlichmaa. ™

w. On July §, 1972, or at any other time, did Gray or any othor Bureas
official suggest that tt might be possible that an effort was being made

to have the CIA accept responsibility for the break-in 8o that the rm
investigation of CRP™’ and the White House would end?

Mr. Bates states -- "Absolutely no. ™

* 11, Why is the memorandum dated June 22, 1972, since it refers to mtterl
" as late as July 6, 19727

Mr. Bates explains -- "This was first dictated on June 23, mz u""* ‘i .
. record conversations based on my notes. As more conversations ensued T
’l merely added to the memorandum so that I would have a reterenco to thom.

f""*.‘-{i‘g'l‘?e

R . ]
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13 Why did this factual accountltopon.hlyc 19727 . SR
S Ty “*:‘. =3
. Mr. Bates states -- "My rocouection is that after the nrst three weeks °
- -this investigation settled down and developments were on the record through -

- ynemoranda and other eommunications ‘ntora Was no other reason as far as

: R O
. ' TR e - Ny "*P.n';_-“--
\‘, \4'_ ,._‘.‘g‘ ; - Do R

DITIONAL INTERROGATORIES POSED 'ro rommn Asas'rm . '
., DIRECTOR BATES RELATIVE TO HIS LOG _ .

hen Mr. Bates was lnterviewed concerning the queltions poud
! cy, additional interrogatories were presented to him man a




‘7 ’ ’ regarding 2o
#Views and Information needed at the White House. Why with
AT Had Dean alroadybeen contacted by Gray regardin‘ tho '

«»;'*-'3? Mr. Bates -- " 40 not know specifically why with Deu It was Guy'o
ronmcamant Dean was considered to be the liaison emtact in this ntﬁu‘ -

--8. With reference to the 4th Paragraph on Page 3, ltunotedﬂm:t
$:185 P.M., June 13, 1973, Gray called Bates and informed him i
detall of a conversation with the Deputy Director of CIA. Does
Bates recall who called whom, {.e., who initiated the call? ;/

Mr. Bates -- "a refreshing my memory I have referred to my memeo-
" pandum and it 18 to be noted that Walters, the Deputy Director of CIA, bad
been at Gray's office. Idonotknwwhopromptedtbomlt"u |
A

-~ '8,  Referring to Page 8, Paragraph 5, Item 3, Bandy Smith of "Time™ -
magaszine talked to Batés, Smith telling Bates that Gray told him -

- 8mith) that "no records are maintained at White House as to Hunt's
"z"calll " What prompted this alleged statement that there wereno +~ -
records at the White Houss regarding Hunt noting he did work thm. o

- did have an office there. Did Bates ever discuss this with Grlly?

Mr. Bates advises -- 'f don't ever recall having discusston with Gni
. on this polnt but I do recall some difficulty WFO had In obtalninz theu S min

T4, RderrtnctquoC Pnragraph4 which is the meeting er. Gray. -» :
- . Bates and Kunkel with the 37 WFO Agents, was there any indication .-
- tamt Mr, Dean prompted this meeting, claiming that the leaks were
i wlthmthoaurm(vhutheycouldhavebomcommm g

- . . -." 3 ; Ty -.' - L R ;__;\-"-, i
ar P A A N : R TR LR, P SO ) "
. .Ff.",""s «'u IR -'-‘-'ﬁff'h 1};:.'19‘%:5‘,:.,{-; b S Salhir 2 -"s‘ﬂ:“."- f'ﬂi“‘& !

- e

Kel '? ing to Page §, Paragraph 3, under whoso lnstmctlons diﬂ bag
¥ 1oiding hkoeverythlnctromthewmto House office of Hunt and B
.lntoboxes? Theyweromdergmrdbywhom? (Notothat

_.3;-
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wad bty { Events at Initia} st.‘. of Case . 5:; -

710d they were allegedly under guard was from June 19, m:.
# 26, 1972.) Why wasn't this material tarned over immed atel

MY, Pates states -- "I have no knowledge who authorised Flelding te
take this action. 1 am aware that WFO had beea attempting to obtain the -
- material from Hunt's office and that thers had been considerable delay., WFO
Zwas concerned as to the chaln of evidence. I instructed WFO to get full C
““Wformation as to who removed the material so that we could reconstruet - °
-+ .the chain of evidence if required.”

""" 6. Referring to Page §, Paragraph 4, it is noted that Mr. Gray noted ta
o the margin in red ink, "CIA?" Do you know why this reference was
scratched on there? - : v

LY
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. Mr. Bates' answer is 'No.‘; R ; Rt I
- 4,  Referring to Page 8, 1ast paragraph, did Gray mention to Bates that =

7™ he (Gray) got the idea from conversations with John Dean that the o
+ Intter did not want FEI to engage in an all-out, aggressive investigation
_ Fegarding Watergate? s _

_ Mr. Dates states -- "No. We were faced with some delays which I mﬁ,

el

“*“have described previously, all of which I did not feel were unusual since .
-such delays were common in other major investigations.™ . ... o

PGy

LT R A

8 Referring to Attachment No. 1, Item No. 2, there is a statement by 4+

General Redman that he could furnish Huat's toll calls from the White
-+ House, which possibly conflicts with Page 3, Paragraph 8§, Item L,
" when Gray allegedly told S8andy Smith that there were no records , * = *
. - maintained at the White Bouse re Hunt's ealls. Can Bates manyway ..

; L s
v":'}_ . ":,4 "1.'.;“ PR -
-

Mr. Bates responds -- "As best T ean recall, WFO may Baga s
alty in oblaining these calls and in pursuing the matter went to (¢
. Smar m m«i m’ mmm.' EREIRLEY- LN ;-,;"—nk

p referring to Attachment No. 1 and the last lentone

y'Dates ansveris -- "We had made a number of attempts to cofith 9
atnﬂmphcuandhelndrotusedtot;lktpm. On this contac

(v 2 )
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Jigita s Events at Initial Stage of Case :

e i N
il (June 26, 1972), he refused to talk on advice of his attorney ar

iJd J& furnish the attorney's name. This appeared strange to me as}
: . COMM ROt Edncelve of an attorney wanting his name withheld whenhe -
Y . Fepresented a client. This, plus the tact of the numerous contacts which -
ESE - were uaproductive, prompted this statement. 1 do recall information from
PR - WFO later that during the time we were trying to Interview Dahlberg, he 3
N - . had made telephone calls to the CRP. ™ SR T e

Lty

=

e

10. Referring to Page §, Paragraph 3, Gray states, "Not the appropriste
time to sit down with CIA." Who said 80 - John Dean? 1/ .

R Mr. Bates states -- Y have no recollection of any reference to Johm ..
§ 5k ... . = Dean.UIn our discussion with Mr. Gray, the only reference as to why we ~.ii .
¥ Should not sit down with CTA was that first we should get everything together
sothntncouldducm'thomttorvithcmtromapositlonotmm&.'-&5
11. Also in the same paragraph, Gray remarked, "CIA covert activity,® -
What prompted this remark by Gray? - ) o .{_‘ %%

] Mr. Bates states -- 'Y cannot recall, except that he had mentioned !«*;—
7 earlier and it was in the vein of & theory, as far as I was eonce R ke

o?
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13.  Also In the same paragraph, Gray sald, "He would not hold back’. . . .
this investigation at anyone's request, ™ yet he had already cancelled = N
the meeting with CIA. This does not appear to be consistent, Caa - oy
Bates clarify this ? I

| . g At el
- - :\‘;:ﬁ* ails .' .

e L]
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- o . Mr, Bates states -- "¥ have 80 explanation 25 T was not aware of the
~-#eason for the cancellation of the meeting and, therefore, at that timeI _.%

did not consider that there was any Inconsistency.® .. ... oo

3. 7 Referring to Page T, first paragragh;’ Betes #hid b fol
‘ should be covered regardless.” ed thie
?_(D_idhofoelltmﬁg‘atptempttocwori_up-.by“an or Any

P . PR i S

. olse?
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B tes -- Y had no foelhig of & pogsible cover up attempt but
Such leads did get into a CIA operation, I eould see no gbjec!

ey
iPput
i e ¥
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hem up temporarily until CIA Inid out the story to us,
they should eventually be covered.™
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: Mr. Bates' answer i8 -- "1 have no further cxphnation other than vlnt”
:-J set forth earlier, except to explain that our discussions were free and opu
<. gnd that many theories and mymvmdumm i ,@ﬁ

CBRCNOLOGICAL LOG OF FBI CONTACTS WITH THE DEPARTMP.'N‘I‘
. . CONCERNING EARLY DEVELOPMENTS IN THE WATERGATE CASE . .. . ..
For possible added clarification tllo material shows the tonovlng

i .. BOQUence: ‘ _ EPTREEE

" DATR: 8/17/73 The Attorney General was telophonlully advised
o TIME: 4:39 PM, by Mr. Felt of the initial facts received and that
-y - Extra-Duty Supervisor  the FHI Is conducting investigation.  + <vv %

o was informed - time of ) e
Mr, Felt's call not L T
o RS SRS g u}i‘(ﬁc‘ﬂ? e
. . o 1&-@&1@{.%~_> m
Assistant Attorney General (AA Petersea &;Z&%;
About " telephonically contacted Wash Fiag UV
. per Office and requested thatuurmnndoutﬂn e
' CIA assignment or affiliation ot tho nvc mea LR
who were arrested. .. By e 4

¢/18/72 AAG Petersen was te!ephon!edly bl'iofed by %‘-W‘*
10:08 A.M, - - Extra-Duty Supervisor R, K. Besley, General %=
. ‘ ) Innatiptive Division, on the lnstmctim d

I v:; -ae, sg

AAG Potorunmconhctedwm Bal

. ... - Director Bates regarding an inquiry from

to William Proxmire’s office relative to the
of the $100 bills which wero rocovored n'om

mhjectl.
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Thirteen Investigative reports were porsomny

delivered to AAG Petersen. A "-',”""“’f_

A dlank memorandum regarding Kenneth Dahlbef‘
was forwarded to AAG Petersea. -

PR ey Aty

Thirteen investigative reports were perlonﬂl;
delivered to AAG Petersea.
< a Q-! *

Ten lnvectiuﬂve reports vero penomny " G
delivered to AAG Petersea. S

[P 'i e
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lonuredtouom

" Twenty-two tnvestigative uporti rmmmny C

 AAG Petersen called then Assistant Director Bates
Mrequestedwohomwhmldnem_“- -

Porter and Jeb Magruder at the Committee &
Reelect the President until Mr, Petersen c 20k
confer with Committes to Resloct he Presis
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(
Walergate - Events at Initial Stage of Case Sy
*«r‘ ."‘* i - B
DATE;’ Y/18/12 Mr. Petersen called Mr, Bates to advise €
TIME: 2:50 P. M. attorneys Parkinson and O'Brien had eancefldd’
per Bates to Felt their meeting with him and the FHEI should gpotSpR 3
memo 7/18/7T2 with interviews of Porter and Magruder fwe .
desired. Mr. Porter was laterviewed on July 19,
1972, and Mr. Magruder was lntorﬂcnd - "“;ﬁ -
July 20 1972, - B Pl
DATE: 1/18/72 Twenty-three Invedlgatlre reporta were persomny
delivered to AAG Petersea. o
DATE: 7/19/T2 Then Assistant Director Bates telephonically
TIME: 5:00 P.M, contacted AAG Petersen to determine if he could
per Bates to Felt 8ee any objection to an interview of Joba D, ... .
memo 7/19/72 Ehrlichman, Assistant to the President for _
Domestic Affairs, regarding the activities of * -
Hunt and Liddy who previously worked under “* -
Mr, Ehrlichman. He was interviewedom =~
July 21, 1973, S m;;
DATE: 7/20/T3 One Investigative uport was deuverod b 'f;%
Copy of June 12, 1972, memorandum of former Asalatant Direcl‘a' _
cmh’ W B‘t’. T S ~z 7 *;,

Coples of memoranda reﬂectinx interviews by Inspectors wlth Special] <
Agents Joseph C, Alston, WilliamC. Carroll, Jolm F. Morrison, Chester RB. *:
_.8t. Vincent, and James H. &ntan concernhg llr. Gny'a activities .. .

June 1510, 1972, g
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